
Voorzitter, 
 
De begroting 2024 bevat veel zaken die gewoon moeten. We kunnen er met elkaar iets van 
vinden, maar vanuit eerder met elkaar vastgelegde afspraken en bestaand beleid  is de 
financiële speelruimte simpelweg erg klein. Wat D66 Renkum betreft kunnen er echter door 
creatief denken, het maken van keuzes voor dat wat belangrijk is en vanuit het voeren van 
een politiek debat op inhoud WEL accenten worden gelegd voor de koers die voor de 
gemeente Renkum nodig en gewenst is. 
 
Over dat wat MOET gaan we wat D66 Renkum betreft niet onnodig met elkaar in debat. 
Laten we kijken wat er binnen de beperkte mogelijkheden WEL kan. Zo is D66 Renkum blij 
met de keuze die het college heeft gemaakt om de Taalklassen voor nieuwkomerskinderen 
financieel te ondersteunen. Als gemeente samenwerken met de scholen, hen ondersteunen 
binnen de mogelijkheden en afstemmen op de behoeften van een doelgroep die het nodig 
heeft: het is zoals D66 Renkum ook graag wil dat het gebeurt en het is een mooi voorbeeld 
van een concrete aanpak van een vraagstuk uit de Renkums gemeenschap. Zo hoort het! 
Wel wil D66 Renkum het college meegeven dat de gemeente ‘doet wat moet’ en dat de rest 
dus wordt overgelaten aan de scholen zelf. Kunst- en cultuuractiviteiten stimuleren omdat 
we kunstenaarsgemeente willen zijn, aandacht voor lezen en het bevorderen van 
leesvaardigheid of het maken van afspraken over een doorlopende leerlijn van kinderopvang 
naar basisscholen: daar gaan de scholen en de kinderopvangorganisaties zelf over. Blijf als 
gemeente op de juiste stoel zitten en ondersteun de scholen alleen waar dat echt nodig is of 
als die er zelf om vragen.  
 
Naast ‘onderwijs’ is het klimaat ook een onderwerp waar D66 Renkum in haar programma 
voor staat en de begroting zorgt voor nogal wat vraagtekens. Over ‘Biodiversiteit’ zijn we 
zelfs ronduit teleurgesteld. We zien de term in de begroting zo’n 10 keer terugkomen, 
verwoord als “We streven naar meer biodiversiteit” of “We bevorderen de biodiversiteit”. 
Vage, nietszeggende uitspraken. Slechts één keer wordt het concreet: “We verhogen de 
biodiversiteit door gemengde houtopstanden aan te planten”. Nou, nou … “We zullen niet 
meer alleen eiken- en beukenboompjes laten aanplanten, maar zullen ook wat 
klimaatbestendige bomen bestellen bij de kweker.” ‘Renkum in Bloei’ heet het 
collegeperspectief, maar met de huidige nietszeggende, op de handrem staande aandacht 
vanuit het college voor de biodiversiteit zal er in de natuur in Renkum binnenkort nog maar 
erg weinig in bloei staan. We roepen samen met de mede-indieners CDA en VVD het college 
daarom via de motie 'Biodiversiteit binnen groenbeleid prioriteit’ op onmiddellijk te starten 
met het maken van concrete plannen om de biodiversiteitscrisis te gaan aanpakken. Steun 
als lokale overheid welbewust bestaande, concrete initiatieven in plaats van alleen het laffe 
stimuleren van bewustwording van de inwoners! Zet het Groenberaad keihard aan het werk! 
Kom op eigen initiatief nú tot concrete acties voor verbetering van de biodiversiteit binnen 
de kaders die er allang zijn! Ook financieel! Wacht niet tot het aanpakken van de 
biodiversiteitscrisis tot het ons gaat overkomen, anders is er voor de inwoners van onze 
gemeente en voor de ons bezoekende toeristen en de recreanten straks nog maar weinig te 
ervaren van de fraaie, groene gemeente die we nu nog zijn. 
 
Over toerisme en recreatie gesproken: in de begroting treffen we de volgende zin aan: 
“Landgoederen, buitenplaatsen en het fraaie landschap waarin zij zijn gelegen [gaan we] 



’vermarktenꞌ”. Voorzitter, laat ik hierover heel duidelijk zijn: als die zin op deze manier in de 
begroting blijft staan, overweegt D66 Renkum serieus om niet in te stemmen met de 
begroting voor 2024. Als we met elkaar al vele maanden lang touwtrekken over de bouw van 
één woning binnen dat fraaie landschap, wat bakken met geld kost, en we vervolgens met 
droge ogen in de begroting vastleggen dat we dat fraaie landschap gaan “vermarkten” om er 
dus geld mee te kunnen verdienen, dan zijn we wat D66 Renkum betreft het bestuurlijke 
verstand met elkaar volledig kwijt. Landgoederen, buitenplaatsen en het fraaie landschap 
zijn geen boekhoudkundige stelposten en mogen dat ook nooit worden! Het zijn belangrijke 
waarden en randvoorwaarden die ervoor zorgen dat we hier met elkaar zo prachtig wonen 
en die recreatie en toerisme mogelijk en aantrekkelijk maken. Landgoederen, buitenplaatsen 
en het Renkumse landschap op zichzelf mogen dan ook NOOIT vercommercialiseerd worden, 
dus schrijf dat dan ook NOOIT zo op in het gemeentelijk beleid. Die zin moet weg! Vandaar 
dat we samen met Renkum Rechtoe Rechtaan en Fractie John Bartels een amendement 
indienen. 
 
‘Wensdenken’ is de term die binnen de fractie van D66 Renkum veel werd gebruikt bij het 
bespreken van de najaarsnota 2023 en de begroting voor 2024. Beide documenten staan vol 
met ‘voorstellen tot verder onderzoek’, ‘het stellen van kaders’ en ‘het monitoren en 
stimuleren van zaken’. Er wordt veel te weinig vanuit een maatschappelijk vraagstuk 
toegewerkt naar een gewenst, concreet eindresultaat. De aanpak van de 
stikstofproblematiek is daarbij veelzeggend. In de begroting staat de zin “Het knelpunt 
rondom stikstof is echter niet minder groot geworden in de tussenliggende tijd en daarom 
verwachten we dat deze middelen [het gaat in 150.000 euro] in 2024 zeker nodig te hebben 
om, hangende het nationale beleid, daarop in te kunnen spelen op lokaal niveau.” Een groot 
alom aanwezig, maatschappij ontwrichtend vraagstuk. Een groot beschikbaar bedrag om het 
aan te pakken. Een nietszeggend, vooruitschuivend wensdenken zonder tot een concrete 
oplossing met impact te komen.  
 
Wat zou het dan ook fijn zijn voor onze inwoners en vooral ook voor onze organisatie dat we 
als gemeente WEL impact gaan maken. Effectief zijn in wat je doet maakt mensen, inwoners, 
onze medewerkers trots en betrokken. Op de afgelopen tafeltjesmarkt zag onze fractie dat 
terug toen al die medewerkers enthousiast vertelden over hun werk en zij zorgvuldig en 
vanuit expertise en betrokkenheid onze vragen beantwoordden. Ze lieten zien impact te 
willen maken voor onze mooie gemeente en haar inwoners. Daarom wil D66 Renkum via de 
motie ‘Ook in de gemeente Renkum de Global Goals als leidraad’ dat ook Renkum een 
Gemeente4GlobalGoals van de VNG wordt. Zodat we net als veel andere gemeenten ook 
lokaal impact gaan maken voor een duurzamere wereld. De Global Goals kunnen naadloos 
worden geïntegreerd in het bestaande en toekomstige beleid. Er zijn geen financiële 
investeringen nodig. We koppelen de bestaande en toekomstige gemeentelijke 
programma’s aan de doelen en maken zo gericht van de wereld een betere plek. Het idee 
om een Global Goal Gemeente te worden werd tijdens de tafeltjesmarkt enthousiast 
ontvangen door de medewerkers. Door Global Goals Gemeente te worden worden zij als 
medewerkers van onze kleine gemeente onderdeel van een groot netwerk waarin ze een 
betekenisvollere bijdrage kunnen leveren aan de grote vraagstukken van deze tijd.  
 
Voorzitter, D66 Renkum kijkt uit naar de bijdragen en reacties vanuit het college. Wetende 
dat er in de organisatie hard en met verstand van zaken wordt gewerkt, levert het college 



wat ons betreft echter geen sterke begroting en najaarsnota af waarin zij een duidelijke 
koers uitzet waarop de organisatie kan gaan varen. We missen de creatieve oplossingen en 
duidelijk keuzes binnen de beperkte financiële ruimte die er is. Het is doorschuiven en 
wensdenken. Jammer, want volgens D66 Renkum zou het allemaal wel moeten kunnen en is 
het ook keihard nodig dat we daadwerkelijk de dingen gaan doen die nodig zijn om te doen.  
 
Tot zover. 


